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با افزایش مبتلایان به ویروس کرونا در پیک پنجم و سوء 
مدیریت مسئولان درمان، مصرف سرم های تزریقی افزایش 
یافته و کمبود ســرم در داروخانه هــای تبریز، بیماران را با 
مشکلات جدی مواجه کرده است.به گزارش مهر، همزمان 
با افزایش مبتلایان به ویروس کرونا در پیک پنجم، کمبود 
سرم در داروخانه های تبریز نیز به گوش می رسد؛ کمبودی 
که بیماران را با رنجی مضاعف روبرو کرده و ساعت ها برای 
یافتن یک ســرم، شــهر را زیر پا می گذارند.دســت خالی 
بازگشتن بیماران برای دریافت سرم از داروخانه ها، حکایت 
امروز و فردا نیست بلکه نتیجه بی تدبیری و عدم پیش بینی 
مســئولان ذی ربط در روزهای همه گیری ویروس کرونا و 
عدم افزایش خط تولید برای سرم های تزریقی است.در حال 
حاضر، ســرم های تزریقی در اکثر داروخانه های شهر تبریز 
یافت نمی شود و توزیع مختصر سرم های وارداتی نیز کفاف 
تمام بیماران در صف های طویل داروخانه ها را نمی دهد و در 
نتیجه دســت بیماران از دریافت سرم خالی می ماند.معاون 
غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشکی تبریز در گفت و گو با 
خبرنگار مهر گفت: در حال حاضر کمبود سرم در کل کشور 
وجود دارد و علــت کمبود آن، تعمیرات خط تولید یکی از 
کارخانه های ســرم سازی بود که حدود ۴۰ درصد سرم کل 
کشور از این کارخانه تأمین می شد.حسن آقاجانی ادامه داد: 
اولویت توزیع سرم به مراکز درمانی و بیماران بستری است 
اما در حال حاضر، ســرم های وارداتی بــرای داروخانه های 
شبانه روزی و جنب کلینیک نیز توزیع شده است.وی افزود: 
با وجود اینکه ســرم های توزیع شده کافی نیست اما به هر 
حال به منظور در اختیار قرار دادن برای بیماران توزیع شده 
اســت.آقاجانی گفت: مشکل کمبود سرم تا چند روز آتی با 
راه اندازی مجدد خط تولید کارخانه شهید قاضی و توزیع آن 
در بازار رفع خواهد شــد.معاون غذا و داروی دانشگاه علوم 
پزشــکی تبریز بیان کرد: با افزایش تزریق سرم به بیماران 
مبتلا به ویروس کرونا، مصرف آن نیز افزایش یافته است اما 
توزیع سرم های وارداتی به داروخانه ها و بیمارستان ها انجام 
گرفته است که از سویی با آغاز به کار مجدد خط تولید سرم 
در کارخانه ســرم سازی شهید قاضی، این مشکل به زودی 

رفع خواهد شد.
یک متصدی داروخانــه در تبریز به خبرنگار مهر گفت: 
در حال حاضر تنها یک یا دو کارتن سرم در داروخانه وجود 
دارد و توزیع سرم به هیچ وجه عادلانه نیست.وی ادامه داد: 
نیاز این داروخانه در یک روز، حدود ۵۰۰ ســرم یا بیشــتر 
است اما در حال حاضر، توزیع سرم های وارداتی، تنها کفاف 

یک ســاعت را می دهد.این متصدی داروخانه معتقد است: 
واقعیت امر این اســت که شیوع ویروس کرونا، سو مدیریت 
و بی تدبیری به وجود آمده، چنین وضعیتی را به بار آورده 
اســت و به علت محدودیت و کمبود سرم های تزریقی، از ۵ 
سرم تجویز شــده تنها قادر به تحویل یک سرم به بیماران 
هستیم.وی بیان کرد: ۴۰ درصد سرم در کارخانه سرم سازی 
شهید قاضی تولید می شود اما به دلیل تعمیرات خط تولید 
این کارخانه از اســفند ماه ســال گذشته، تولید سرم نیز با 
مشــکل مواجه شد و به دلیل ســو مدیریت، تولید سرم به 
کارخانه های دیگر واگذار نشد.این متصدی داروخانه افزود: 
هر سال، مصرف ســرم در فصل تابستان افزایش می یابد و 
با شــیوع ویروس کرونا و تجویز پزشک به بیماران مبتلا به 
ویروس کرونا، مصرف سرم نیز افزایش یافته است.وی گفت: 
در حال حاضر حتی با وجود تولید ســرم در کارخانه سرم 
سازی شهید قاضی، توزیع آن در داروخانه ها زمان بر خواهد 
بود.یــک متصدی دیگر داروخانه های تبریز در گفت و گو با 
خبرنگار مهر گفت: وضعیت ســرم اصلًا خوشایند نیست و 
داروخانه ها از دست خالی بازگشتن بیماران در رنج هستند.

وی ادامه داد: شیوع ویروس کرونا و افزایش مصرف سرم های 
تزریقی، یکی از عوامل کمبود ســرم های تزریقی است اما 
مسئولان ذی ربط، قطعاً می توانستند این مشکل را قبل از 

به وجود آمدن با راه اندازی خط تولید جدید جبران کنند.این 
متصدی داروخانه گفت: حال و روز اکثر داروخانه های تبریز 
یکسان است و هر روز با نسخه های تجویز شده تعداد زیادی 
از بیماران مبتلا به کرونا که اکثراً در منزل، قرنطینه شده اند 
رو بــه رو می شــویم و به دلیل کمبود، مجبور هســتیم به 
گونه ای مدیریت کنیم تا حداقل یک سرم را دریافت کنند.

یک کارشناس فوریت های پزشکی و فعال رسانه ای در گفت 
و گو با خبرنگار مهر گفت: در عملیات اورژانسی، درخواست 
همراهان بیمار با وجود فشار خون نرمال بیمار، تزریق سرم 
است اما تزریق ســرم به بیمار در مواقعی ضروری است که 
بیمار نیاز به افزایش فشار خون به صورت حیاتی و یا تزریق 

املاح و دارو است که تنها با تزریق سرم امکان پذیر است.
حبیب حسینقلی زاده ادامه داد: برخی از داروها تنها باید 
همراه با تزریق سرم به بدن بیمار انجام گیرد و برای بیماران 
مبتلا به ویروس کرونا، برخی از داروها از طریق سرم، تزریق 
می شــود.وی افزود: اما در حین عملیات اورژانسی و حضور 
در منازل بیماران، متأســفانه شاهد هستیم که بدون پیش 
بینی های پزشکی، ۲ تا ۳ سرم، تزریق می کنند اما برخی از 
بیماران با مصرف مایعات، دیگر نیازی به تزریق سرم ندارند.

این کارشناس فوریت های پزشــکی بیان کرد: افزایش بی 
رویه سرم منجر به محدود شــدن سرم در داروخانه هاست 

که این خود، باعث می شــود بیمارانی که تزریق سرم برای 
آنان حیاتی اســت با مشــکلات بســیاری رو به رو شوند.

حســینقلی زاده در پایان گفت: درمان هر بیماری در افراد 
متفاوت اســت و قرار نیســت درمان هر فرد از یک بیماری 
مشترک، با هم برابر باشد به همین دلیل مراجعه به پزشک 
و انجام اقدامات صحیح درمانی با روش های اصولی و به دور 
از هر گونه کپی برداری منجر به درمان بیماری می شــود.

کمبود از شــهروندان تبریزی در گفت و گو با خبرنگار مهر 
گفت: چند روزی است که بنا به تجویز پزشک برای مادرم، 
هیچ سرمی در داروخانه های سطح شهر تبریز پیدا نمی کنیم.

فخیمی ادامه داد: متأسفانه در حال حاضر سرم نرمال سالین 
در داروخانه های تبریز موجود نیست و مادرم به دلیل مشکل 
بلع و عدم تزریق ســرم، نمی تواند غذایی بخورد.وی گفت: 
شــیوع ویروس کرونا و افزایش استفاده از سرم منجر شده 
است تا اکثر بیماران در تهیه سرم با مشکل روبرو شوند که 
این وضعیت، شرایط را برای فرد بیمار دشوارتر می کند.یکی 
دیگر از شهروندان تبریزی نیز در گفت و گو با خبرنگار مهر 
گفت: دخترم چند روز پیش به دلیل مسمومیت غذایی به 
پزشــک مراجعه کرده اما متأسفانه سرم تجویز شده توسط 

پزشک در داروخانه های تبریز یافت نمی شود.
صدیقی ادامه داد: بعد از چند ســاعت گشت و گذار به 
وســیله یکی از اقوام توانستیم یک ســرم پیدا کنیم تا به 
دخترم تزریق شــود.وی افزود: به وجــود آمدن کمبود در 
دارو به خصوص ســرم که در شرایط کرونایی خیلی حیاتی 
است نگران کننده است و باید هر چه زودتر به این وضعیت 
رسیدگی شود.این شهروند تبریزی بیان کرد: مردم به اندازه 
کافی از شــیوع ویروس کرونا و از دســت دادن عزیزان، در 
رنج هستند در چنین وضعیت به وجود آمده نباید مشکلی 
در تهیه دارو و سرم به وجود آید اما متأسفانه در این روزها 
بیماران علاوه بر اینکه باید رنج بیماری را تحمل کنند باید 
غصه کمبود دارو و حتی سرم را نیز بر جان بخرند.این روزها 
بیماران به دنبال یافتن یک ســرم ســاعت ها داروخانه های 
شهر تبریز را زیر پا می گذارند و به خاطر شرایطی که دارند 
روزهای سختی را تجربه می کنند اما آنگونه که از مسئولان 
ذی ربــط شــنیدیم، راه اندازی مجدد خط تولید ســرم در 
کارخانه سرم سازی شــهید قاضی شاید بتواند در روزهای 
آتی، کمیاب بودن ســرم در بازار را کــم رنگ کند اما اگر 
بی تدبیری مسئولان در میان نبود می توانستند با راه اندازی 
خط تولید جدید، از به وجود آمدن کمبود سرم های تزریقی 

جلوگیری کنند.

11۲ معلول و مددجوی دامغانی 1۲ سال است در مسیر 
پر پیچ و خم صاحب خانه شدن قرار دارند. پیمانکار پروژه با 
خُلف وعده های متعدد از سال 1۳89 تعدادی از این معلولان 
را در چشم انتظاری محض قرار داده است.به گزارش ایلنا از 
ســمنان، همزمان با روی کار آمدن دولت های نهم و دهم 
ساخت مسکن ارزان قیمت، ویژه اقشار کم درآمد و آسیب 
پذیر در کشــور کلید خورد. با تصویب هیأت دولت بخشی 
از این واحدهای مسکونی در تمامی استان ها و شهرستان ها 
به مددجویان ســازمان بهزیستی و کمیته امداد اختصاص 
یافت. با توجه به وضعیت معیشــتی مددجویان مقرر شده 
بود بخشــی از آورده اولیه این واحدهای مســکونی توسط 
کمیته امداد و سازمان بهزیستی تامین شود و بخش دیگر 
آن توسط مددجویان به عنوان قدرالسهم مالک به پیمانکار 

پرداخت شود.
در شهرســتان دامغان نیز 8 بلوک 1۴ واحدی واقع در 
شــهرک گلســتان خیابان کوثر 16 به مددجویان سازمان 
بهزیســتی اختصاص یافت که ۵۴ واحد آن پس از 1۲ سال 
هنوز ناقص اســت و تحویل متقاضیان نشــده است.یکی از 
مددجویان سازمان بهزیستی دامغان در این باره به خبرنگار 
ایلنا گفت: چندین ســال قبل با هزاران مشــقت حدود 7 
میلیون تومان را به حساب پیمانکار این مجوعه واریز کردم.
وی افزود: تنها دلخوشــی مان این بــود که بعد از چند ماه 
صاحب خانه می شــویم و از مستاجری نجات می یابیم؛ اما 
نه تنها صاحب خانه نشــدیم بلکه تکلیف خانه هایمان نیز 

مشخص نیست.
یکــی دیگر از مددجویان گفت: مگر عمر مفید ما چقدر 

است و یا برای ساخت آپارتمان چقدر زمان نیاز است که 1۲ 
سال باید  چشم انتظار بمانیم.این مددجوی دامغانی گفت: 
تمامی افرادی که به صورت شــخصی و عادی برای ساخت 
و خرید مســکن مهر اقدام کرده بودند همگی صاحب خانه 

شدند و ما هنوز بلاتکلیفیم!
یکی دیگر از مددجویــان دامغانی که مالک یکی از این 
واحدهــای نیمه تکمیل بود نیز  گفت: چندین ســال صبر 
کردیم تا صاحب خانه شــویم اما وقتی امیدمان نا امید شد 

واحد نیمه کاره ام را بدون آنکه تحویل بگیرم فروختم.
وی تصریح کرد: بدعهدی پیمانکار، اداره بهزیستی و اداره 
راه و شهرســازی باعث شد واحد نیمه کاره را بفروشم و به 
دلیل تامین معاش خانواده سال گذشته پول آن را در بورس 
سرمایه گذاری کردم که در حال حاضر به کمتر از ۲۵ درصد 
تقلیل یافته است.برخی دیگر از مددجویان دامغانی با اظهار 
تاســف از طولانی شــدن این پروژه که باید نسبت به سایر 
پروژه هــا در اولویت قرار می گرفت، گفتند: با تغییر دولت ها 
اتفــاق خاصی در تکمیل این پروژه رخ نداد؛ به عنوان مثال 
چند وقت قبل وزیر ســابق راه و شهرسازی برای بازدید از 
این پروژه ها به دامغان ســفر کرد اما حاضر نشد از خودروی 
لوکس خودش پیاده شود و مشکلاتمان را بررسی کند.آنها 
یادآور شدند: تاکنون هیچ مرجعی جواب قانع کننده ای به 
ما نداده و دیگر به وعده های برخی مدیران اعتمادی نداریم.

مهــدی هراتی رئیس اداره راه و شهرســازی دامغان در 
گفت و گو با خبرنگار ایلنا ســمنان بیان کرد: پروژه مسکن 
مهر قرب کویر که به مددجویان سازمان بهزیستی اختصاص 
دارد شامل 8 بلوک 1۴ واحدی است. وی اضافه کرد: از این 

تعداد ۳ بلوک 1۴ واحدی تماما نیمه کاره و ناقص اســت و 
1۲ واحد ناقص نیز در سایر بلوک ها وجود دارد.هراتی به آغاز 
قرارداد این پروژه از ســال 1۳89 اشاره کرد و افزود: پس از 
طولانی شدن تکمیل این پروژه در سال 1۳97 از پیمانکار 
مربوطه شــکایت کردیم و دادگاه شهرســتان دامغان حکم 
محکومیت پیمانکار را صادر کرد.رئیس اداره راه و شهرسازی 
دامغان ادامه داد: در زمان صدور حکم اولیه )ســال 1۳98( 
مدعی تحمیل خســارت به اداره راه و شهرسازی بودیم که 
دادگاه بــدوی، پیمانکار را بــه پرداخت مبلغ ۲۰۰ میلیون 

تومان خسارت محکوم کرد.
وی اظهارکرد: با توجه به حکم دادگاه و خلع ید پروژه از 
پیمانــکار ، تعدادی از واحدها را تکمیل کردیم اما پیمانکار 
مجددا از اداره راه و شهرســازی شــکایت کرد و اداره راه و 
شهرســازی را محکوم کرد.هراتی تصریح کرد: پس از اینکه 
پیمانکار، اداره راه و شهرســازی را محکــوم کرد و پروژه را 
بــرای دومین بار تحویل گرفت حدود 1 ســال پروژه را به 
دلایل نامعلومی متوقف کرد و باعث شد اداره راه و شهرسازی 
مجددا از پیمانکار شــکایت کند.وی گفت: پس از برگزاری 
جلسات دادگاه و رســیدگی به این پرونده قاضی رسیدگی 
کننده حکم را به نفع اداره راه و شهرسازی صادر کرد که به 
رغم اعتراض مجدد پیمانکار در دادگاه تجدید نظر سمنان، 

حکم بدوی مورد تایید قرار گرفت.
رئیس اداره راه و شهرسازی دامغان اضافه کرد: خسارت 
وارده به این اداره طبق نظر کارشــناس رسمی دادگستری 
برآورد می شــود و در حال حاضر تامین دلیل دادیم و پس 
از تایید تامین دلیل و ابلاغ توسط دادگاه می توانیم پیمانکار 

جدیــد برای تکمیل و ادامه پروژه بگیریم.هراتی با تاکید بر 
اینکه نمی توانیم به مددجویان خسارتی پرداخت کنیم، بیان 
کرد: برای تکمیل این واحدها هیچ مبلغ اضافی از مددجویان 
دریافــت نمی کنیم.وی با اشــاره به اینکــه مددجویان و 
متقاضیان تاکنون به ازای هر واحد حدود 7 میلیون تومان 
پرداخت کرده اند یادآور شــد: مددجویان بر اســاس متراژ 
واحدهای مســکونی باید حدود ۵ تا 6 میلیون تومان دیگر 

پرداخت کنند.
رئیس اداره راه و شهرسازی در پاسخ به پرسش خبرنگار 
ایلنا مبنی بر شرایط انتخاب پیمانکار واجد صلاحیت ادامه 
داد: انتخاب پیمانکار صرفا به عهده اداره راه و شهرســازی 
نبوده و ســایر ارگان های مرتبط نیــز در انتخاب پیمانکار 
دخیل بودند.هراتی تصریح کــرد: پس از ابلاغ تامین دلیل 
توسط دادگاه و مکاتبه با سازمان ملی زمین و مسکن حدود 
8 تا 9 ماه بعد از انتخاب پیمانکار واجد صلاحیت، واحدهای 

نیمه کاره تکمیل می شود.
چندی قبل نیز علی اکبر علیزاده نماینده مردم دامغان در 
گفت و گو با رســانه ها اظهار کرده بود در دیدار با مهرآبادی 
رئیس سازمان ملی زمین و مسکن دستور پرداخت مبلغ ۳ 
میلیارد تومان جهت تکمیل این واحدها را از وی گرفته است.
به رغم اینکه تاکنون ایــن واحدها به صورت قانونی تحویل 
اداره راه و شهرســازی نشده اســت، طبق نظر کارشناسان 
مربوطه در صورت تخصیص و پرداخت این مبلغ با توجه به 
نرخ تورم و وضعیت فعلی قیمت مصالح ساختمانی از جمله 
سیمان، بعید به نظر می رسد واحدهای باقی مانده با مبلغ ۳ 

میلیارد تومان تکمیل شود.

دیــدن تصاویری که در آن افراد ســودجو 
اقدام به قلع و قمع درختان بلوط می کنند دل 
هر انسان و دوست دار طبیعت و محیط زیست 
را به درد می آورد.به گزارش فارس،  انتشــار 
تصاویر و ویدئو هایی در مناطقی از خرم آباد که 
در آن چاله های زغال را نشــان می دهد علاوه 
بــر اینکه موجی از نگرانــی را به وجود آورده 
اســت، انگشــت اتهام را هم به منابع طبیعی 
نشــانه رفته است.فعالان و دوستداران محیط 
زیست و بومی های منطقه معتقد هستند: کم 
کاری نیرو های منابع طبیعی و بی تفاوتی آن ها 
نسبت به حفاظت از جنگل های بلوط منطقه 
در منطقه باعث شــده تا بستر و شرایط برای 

نابودی درختان بلوط فراهم شود.
تصاویــر و گفته هــا حاکی از بــی تفاوتی 
نیرو های منابع طبیعی نســبت به قلع و قمع 
درختان بلوط در خرم آباد به ویژه منطقه سیاتل 
اســت، این درحالی است که مسئولان منابع 
طبیعی اوضاع را حــاد نمی دانند و می گویند 
گشــت های حفاظتی به صورت شبانه روزی 
حفاظت حفاظــت از جنگل های منطقه را به 
طور جد انجام می دهند.زغال گیری و نابودی 
درختان بلوط که بخشــی از هویت و سرمایه 
ارزشــمند استان محسوب می شوند موضوعی 
نیســت که به ســادگی از کنار آن گذشــت، 
بنابراین همــه باید پای کار بــوده و جوابگو 
باشند تا افراد ســودجو فرصتی برای نابودی 
جنگل های بلوط نداشــته باشــند. متاسفانه 
جنگل های زاگرس به ویژه در لرســتان طی 
دهه و سال های گذشته در سایه نبود نظارت 

و بی توجهی با چالش ها و مشکلات متعددی 
از جمله بیماری زغال بلوط، آتش ســوزی و 
قلــع و قمع مواجه بوده انــد، چالش هایی که 
اگر راهکاری برای آن ها اندیشیده نشوند دیر 
یا زود جنگل های لرســتان نابــود و به بیابان 
تبدیل می شــود. نظارتی وجــود ندارد.یکی 
ازعشایر و بومی های منطقه که خود از فعالان 
محیط زیست و منابع طبیعی است، می گوید: 
جنگل های بلــوط زاگرس در حــال نابودی 
است و متاسفانه هیچ گونه نظارتی هم وجود 
ندارد، مسئولان منابع طبیعی و فعالان محیط 
زیســت از این منطقه بازدید کنند تا ببینند 
که بر ســر جنگل های بلوط چه آمده اســت.

سید سجاد موســوی وضع جنگل های بلوط 
منطقه دادآباد را نگران کننده توصیف می کند 
و می افزاید: درختان بلوط هزار ساله که ارزش 
معنوی و حتی مادی فراوانی دارد را در منطقه 
دادآبــاد به زغال تبدیل و گونی تنها صد هزار 
تومان می فروشند.وی بیان می کند: زاگرس و 
لرســتان یعنی بلوط اگر بلوط را از ما بگیرند 
چیزی نداریم چرا مسئولان  جنگل های بلوط 

را به حال خود رها کرده اند.
موســوی توصیه می کند: مسئولان  منابع 
طبیعی از منطقه ســیاتل بازدید کنند همین 
الان بیش از دویســت گونی زغال در منطقه 
موجود اســت، متاســفانه مســوولان دلسوز 
جنگل های بلوط نبوده و نیستند.به گفته این 
فعال و دوســتدار طبیعت افرادی که اقدام به 
قلع و قمع و نابــودی درختان بلوط می کنند 
جزو بومی های منطقه هســتند، اما نیرو های 

منابع طبیعی از تخلف آن ها چشــم پوشــی 
می کنند. عصمــت الله میر دیگر بومی منطقه 
اســت، او می گوید: جنگل های بلوط از جاده 
سرچک تا دادآباد، ملیم دول، شوراب، سیاتل 
و گوشــه در حال نابودی اســت، کافی است 
ســری به این منطقه بزنید دیدن چاله هایی 
که برای گرفتن زغــال آماده کرده اند موجب 
هراس و نگرانی ما شده است.وی خاطرنشان 
می کند: ما دلمان بــرای منابع طبیعی که به 
ســرعت و در ســایه غفلت مسوولان در حال 
نابودی است می سوزد، اما از وظیفه خود کوتاه 
نمی آییم و هر کاری که از دســتمان بربیاید 
انجام می دهیم. نگرانی از چاله های زغال.مظفر 
افشــار، پدر بلوط هم  می گوید: افراد سود جو 
برای گرفتن زغــال جنگل های این منطقه را 
نابود کرده اند، تصاویر چاله های زغال به شدت 
نگران کننده است.او می افزاید: نیسان نیسان 
و خاور خاور زغالی که با سوزاندن جنگل های 
بلوط به خوزســتان و بوشــهر و دیگر مناطق 
حمل می شود و هیچ کس هم کاری نمی کند.

پدر بلوط می گوید: درختان هزار ساله بلوط 
را قطع و می ســوزانند مدیرکل منابع طبیعی 
هم که دغدغه و دلســوزی نــدارد، ما تصاویر 
و ویدئو ها را برای دادســتان ارسال کرده ایم.

افشار بیان می کند: نگرانی آنجا بیشتر می شود 
که قلــع و قمع و ســوزاندن درختان بلوط و 
بشکه های زغال در منطقه دادآبادعلنی است، 
این منطقه به معدن فروش زغال تبدیل شده 

است.
رئیــس اداره منابع طبیعــی و آبخیزداری 

شهرســتان خرم آباد با اشــاره به اینکه حوزه 
شهرســتان خرم آباد ۵۳۴ هزار هکتار اســت 
که از میزان ۳81 هزار هکتارجزو اراضی ملی 
و 1۲۰ هزار هکتار از ان اراضی کشــاورزی و 
خیابان اســت، می گوید: از ۳81 هزار هکتار 
حدود ۲7۰ هزار هکتــار جنگل و 111 هزار 
هکتار مرتع اســت، گونه غالب جنگل حوزه 

شهرستان بلوط است.
کــوروش بیرانونــد می افزایــد: در دنیا به 
ازای هر ۵ هزارهکتار تا ســه هزار هکتار یک 
جنگلبان وجــود دارد، اما در کشــور ما و به 
ویژه لرســتان این تعداد بســیار اندک است، 
تنها بیســت نفر کار حفاظــت از جنگل های 
شهرستان خرم آباد را انجام می دهند که بسیار 
کم اســت.وی تاکید می کند: یعنی اگر مردم 
و نیرو های بومی پای کار نباشــند حفاظت از 
جنگل ها در خرم آباد با مشــکل مواجه است، 
ما با کمبود نیرومواجه هستیم. تخلف هست، 
امــا حاد نیســت.رئیس اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری شهرستان خرم آباد، اما در پاسخ به 

اخبار منتشر شده مبنی بر قلع و قمع درختان 
منطقه توضیح می دهد: بدون شــک تخلفاتی 
وجــود دارد و ممکــن اســت دور از چشــم 
ماموران ما قلع و قمع و زغال گیری هم انجام 
شــود، اما خیلی حاد نیست.بیرانوند می گوید: 
منطقه دادآباد و سیاتل جزو حوزه استحفاظی 
شهرســتان خرم آباد اســت ما در این منطقه 
علاوه بر گشــت های ۲۴ ساعته یک کانکس 
با ایســت بارســی را هم فعال کردیم، همین 
دیروز یگان حفاظت کوره آتشی را در جنگل 
منهدم کردند.وی می افزاید: با افرادی که اقدام 
به قطع در ختان بلــوط و یا حمل کنندگان 
زغال برخورد می شــود، ســال گذشته حدود 
شصت پرونده تشکیل شــده، البته نسبت به 
آگاه تر شده اند.رئیس  سنوات گذشــته مردم 
اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرســتان 
خرم آباد می گوید: اینکه بگوییم تخلفی وجود 
ندارد درست نیســت، زیرا اگر تخلفی نباشد 
پس علت تشــکیل سازمان جنگل ها چیست، 

اما تخلفات خیلی حاد و شدید نیست.

معاون بهره برداری شرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه 
گفت : کشت غیر مجاز برنج در بالا دست رودخانه گاماسیاب 

باعث خشک شدن این رودخانه شده است.
به گزارش ایلنا از کرمانشــاه ، علی مرادی با بیان اینکه 
برای آبیاری هر هکتار گندم 6 هزار و ۵۰۰ متر مربع آب نیاز 
است، کشت برنج رودخانه گاماسیاب را خشکاندگفت: این 
میزان در کشــت برنج به ۲۵ هزار متر مربع می رسد و این 
محصول آب بــری زیادی دارد.وی افزود: همچنین آبگیری 

کشت برنج در بدترین شرایط رودخانه انجام می شود چرا که 
در خرداد ماه تا آخر شهریور بارندگی نداریم و آب رودخانه 
در ســطح پایینی قرار دارد و نشــا برنج نیز از تیرماه انجام 
می شــود، یعنی به مدت ۳ ماه در بدترین شــرایط آب در 
زمین کشاورزی بسته می شود.مرادی خاطرنشان کرد: علاوه 
بــر بهره برداری بیش از حد از ســطح آب ها به دلیل اینکه 

نشا برنج در ماه های گرم ســال قرار دارد، باعث تبخیر آب 
می شــود.معاون بهره برداری شرکت آب منطقه ای استان با 
اشــاره به بحران کم آبی در استان کرمانشاه گفت: کاهش 
بارندگی و برداشت بیش از حد از آب های سطحی ذخایر آب 
استان را با مشکل مواجه کرده و اگر سال دیگر همین روند 
ادامه داشته باشد با بحران جدی مواجه می شویم.وی اظهار 

داشت: الگوی مصرف آب در محصولات کشاورزی به جهاد 
کشاورزی ارسال شده است که کشاورزان باید بر اساس این 
الگو محصولات کشــاورزی بکارند و از کشت محصولات پر 

آب خودداری کنند.
مــرادی افزود: در این الگو کشــت گندم ۴۲ درصد، جو 
۲۰ درصد، دانه های روغنی 1۲ درصد، چغندرقند ۵ درصد، 
جالیز ۲ درصد، حبوبات 9 درصد و سایر محصولات هم 1۰ 

درصد در نظر گرفته شده است.

کمبود سرم در داروخانه های تبریز و مصائب دوچندان بیماران

انتظار 12 ساله معلولان دامغانی برای خانه دار شدن

چالشی به نام چاله های زغال

جنگل های بلوط در حال نابودی است

کشت برنج رودخانه گاماسیاب را خشکاند

سربلندی آبفای استان اصفهان 
در تامین آب شرب پایدار مشترکین

گروه شهرستانها: تابستان 1۴۰۰ یکی از سخت ترین تابستان ها از نظر تامین 
و توزیع آب بین مشترکین بود که آبفای استان اصفهان با سربلندی از این آزمون 
بیرون آمد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان که به صورت مجازی 
در بیست و هفتمین نشست کمیته رصد و پایش تنش آبی کشور سخن می گفت 
افزود: از ابتدای تنش آبی در خرداد ماه ســال جاری تاکنون با استفاده از ۵7۴۰ 
دستگاه تانکر ســیار نزدیک به 61 میلیون و 6۰۰ هزار لیتر آب بین شهروندان 
و روســتاییان تحت پوشش، توزیع شده است. هاشم امینی افزود: شرایط تامین 
آب پایدار در تابستان امســال به قدری سخت بود که مجبور شدیم نه فقط در 
روســتاها بلکه در قلب کلان شهر اصفهان نیز به صورت سیار آب توزیع کنیم تا 
رضایت شهروندان حاصل شــود.وی با اشاره به این که هم اکنون آب مورد نیاز 
جمعیتی بالغ بر شــش میلیون نفر در اســتان های اصفهان، یزد و چهارمحال و 
بختیاری از ســد زاینده رود تامین می شود گفت: برآوردها نشان می دهد ذخیره 
آب دریاچه ســد زاینده رود به ۲۵۰ میلیون مترمکعب رسیده است و به همین 
دلیل مدیریت مصرف بهینه آب، باید همچنان ســرلوحه همه کارها باشد.مدیر 
عامل آبفای استان اصفهان یکی دیگر از مشکلات تامین آب شرب پایدار را قطع 
برق چاه ها و تاسیســات آبرسانی در طول تابستان عنوان کرد و گفت: برای حل 
این مشــکل و قطع وابستگی به سامانه های برقابی، تلاش این شرکت بر تقویت 
دیزل ژنراتورها و تولید برق مورد نیاز، متمرکز شــده است.گفتنی است بیست و 
هفتمین نشست کمیته رصد و پایش تنش آبی کشور روز یکشنبه 1۴ شهریورماه 
جاری به ریاســت حمیدرضا جانباز، مدیر عامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور و با حضور مدیران عامل شرکت  های آبفای سراسر کشور  به صورت ویدئو 

کنفرانس برگزار شد.

حفر دو چاه کمکی در شهر کیان
گروه شهرستانها  - مهری کرفسی: مدیر اداره آب و فاضلاب شهر کیان 
از شــروع حفاری چاه دوم در این شــهر خبرداد.   علی یدالهی گفت: در پی کم 
شــدن بارشها و افت آبدهی چاههای تامین کننده آب شرب شهر کیان  شرکت 
آب و فاضلاب اقدام به حفر دو حلقه چاه کمکی نمود.   آقای یدالهی با اعلام این 
خبر افزود: در جهت رفع کمبود آب آشامیدنی در اوایل تابستان امسال چاهی به 
عمق 7۰ متر با بیست متر گالری برای افزایش دبی پس از حفاری، تجهیز و در 
مدار بهره برداری قرار گرفت.   وی گفت: برای حفر چاه دوم نیز اقدام شــده که 
پس از اخذ مجوزات لازم و انجام هماهنگی های قانونی دستگاه حفاری در حال 
حفر چاه مذکور می باشد که تا کنون بیش از ۵۰ متر حفاری آن انجام شده است.   
مدیر اداره آب و فاضلاب شــهر کیان همراهی مردم در مدیریت مصرف، صرفه 
جویی در مصرف آب و عدم استفاده از آب شرب در مصارف غیر شرب را خواستار 
شــد و اظهار امید واری کرد با همکاری شهروندان محترم بتوانیم این مرحله از 
خشکسالی را نیز پشت سر بگذاریم.  نامبرده افزود: شرکت آب و فاضلاب تا کنون 
هشت چاه برای تامین آب آشامیدنی شهر کیان حفر نموده است. قابل ذکر است 
شــرکت آب و فاضلاب به حدود 6۰۰۰ مشترک که شامل 1۳86۰ نفر جمعیت 
ســاکن در شهر کیان می باشــند خدمات آب و فاضلاب ارائه می نماید. یادآوری 
می گردد برای رفع کمبود آب شــرب در آینده هم این شرکت در حال پیگیری 

اخذ مجوزهای حفر چاه سوم در شهر کیان می باشد.

رشد 3/8 درصدی تولید انرژی الکتریکی 
در نیروگاه شهید رجایی  قزوین

گروه شهرستانها: نیروگاه شهید رجایی با تولید بیش از ۵ میلیارد  و ۵۰۰ 
میلیون کیلووات ســاعت انرژی خالص در ۵  ماهه امسال، ۳/8 درصد نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته رشد تولید داشته است.به گزارش روابط عمومی شرکت 
مدیریت تولید برق شــهید رجایی علی فرهور مدیرعامل شرکت در تشریح این 
خبر گفت: در پنج ماهه امســال، ۵ میلیارد و ۵۰1 میلیون و ۲۵۳ هزار کیلووات 
ســاعت انرژی خالص در واحدهای بخاری و سیکل ترکیبی این نیروگاه، تولید و 
به شبکه سراسری تحویل شده است. فرهور افزود: ازاین میزان انرژی، ۲ میلیارد 
و 66۵ میلیون و ۵۰۲ هزار کیلووات ســاعت انرژی در 9 واحد نیروگاه ســیکل 
ترکیبــی و ۲ میلیــارد و 8۳۵ میلیون و 7۵1 هزار کیلووات ســاعت انرژی در 
واحدهای۲۵۰ مگاواتی نیروگاه بخار تولید شده است. مدیر عامل نیروگاه شهید 
رجایی در ادامه بیان داشت: با این میزان تولید انرژی خالص در ۵ ماهه امسال، 
این نیروگاه شــاهد رشــد ۳/8 درصدی تولید انرژی نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته بوده اســت.نیروگاه۲۰۴۰ مگاواتی شهید رجایی قزوین با تولید سالیانه 
1۲میلیارد کیلووات ســاعت انرژی الکتریکی نقش مهمی در تامین برق کشور و 

پایداری شبکه سراسری دارد.

افزایش آلودگی آب های زیر زمینی 
در استان های شمالی

رئیس پارک علم و فناوری مازندران با اشاره به چالش پسماند در استان های 
شــمالی با تاکید بر اینکه در برخی از موارد این چالش ها جنبه های بین المللی 
می یابد، گفت: نرخ بازگشــت سرمایه در ســایر حوزه ها ۳ تا ۵ سال است، ولی 
این نرخ در حوزه مدیریت پســماند به 1۰ سال و بیشتر می رسد، از این رو هیچ 
ســرمایه گذاری تمایل ندارد در حوزه ای ســرمایه گذاری کند که 1۰ سال بعد 
بازگشت سرمایه خواهد داشت.به گزارش ایسنا دکتر علی معتمدزادگان با اشاره 
به چالش های زیست محیطی و بهداشتی ناشــی از دفع زباله ها و پسماندها به 
ویژه در اســتان های شمالی مانند مازندران، افزود: مشکلات زیست محیطی این 
اســتان در برخی مواقع جنبه های بیــن المللی می یابد که از جمله این جنبه ها 
می توان به مرگ و میر پرندگانی که از سیبری در فصل زمستان به جنوب دریای 
خزر می آیند، اشــاره کرد.وی نمونه دیگر از عوارض ناشی از چالش های زیست 
محیطــی را مرگ و میر ماهیان و نگرانی هــای موجود در زمینه مصرف ماهیان 
دریای خزر نام برد و اظهار کرد: از زمانی که مناطق شــهری توسعه یافته است، 
پسماندهای شهری در اراضی نزدیک به دریا دفن می شوند که انباشت و انتشار 
این آلایندگی ها مشکلاتی را در پی داشته است.معتمدزادگان با بیان اینکه ۲۰ 
سال است که زباله ها در استان مازندران در اراضی نزدیک به دریا دفن می شود، 
خاطر نشان کرد: مدیریت پسماندها در اولویت دولت ها است و هر دولتی که برای 
آن برنامه منسجمی داشــته باشد، از تهدیدها، فرصت سازی خواهد کرد و زمانی 
پسماندها تبدیل به خطر می شود که نسبت به آن بی توجهی صورت گیرد.رئیس 
پارک علم و فناوری مازندران، با تاکید بر اینکه معضل پسماند و زباله برای برخی 
از شهرستان ها چون آمل و بابل به حد غیر قابل تحمل رسیده است، اظهار کرد: 
در شــورای شهر و شهرداری استان مازندران مدیریت پسماندها در اولویت قرار 
می گیرد، ولی اینکه چرا اقدامات انجام شده به سرانجامی نرسیده است باید علت 
را در رویه های قانونی حاکم، وجود افراد تصمیم گیر متعدد جســتجو کرد.وی 
بازگشــت سرمایه را از چالش های عدم تمایل ورود سرمایه گذاران در طرح های 
بازیافت زباله نام برد و خاطر نشان کرد: نرخ بازگشت سرمایه در سایر حوزه ها ۳ تا 
۵ سال است، ولی این نرخ در حوزه مدیریت پسماند به 1۰ سال و بیشتر می رسد؛ 
از این رو هیچ ســرمایه گذاری تمایل ندارد در حوزه ای سرمایه گذاری کند که 
1۰ سال بعد بازگشت سرمایه خواهد داشت.معتمدزادگان با اشاره به نقش دولت 
در این زمینه، یادآور شــد: همانطور که دولت برای خودکفایی در گندم اقدام به 
خرید تضمینی می کند، لازم است که برق و سوخت تولید شده از پسماند نیز به 
صورت تضمینی خریداری شود.وی راهکار دیگر در این زمینه را مدیریت فعالیت 
کودکان کار برای جمع آوری زباله دانست و ادامه داد: در حال حاضر کودکان کار 
در این حوزه با حقوق کمتر از یک میلیون تومان مشغول به فعالیت هستند، در 
حالی که اگر این افراد در قالب شــرکتی مشغول به کار شوند، دستمزد آنها نیز 

مشمول قانون کار خواهد شد.
رئیس پــارک علم و فناوری مازندران، توجه به عملکرد دانشــگاه های علوم 
پزشــکی را از دیگر ضروریات مطرح در حوزه مدیریت پســماند نام برد و گفت: 
طبق قوانین بیمارســتان ها موظف به بی خطرسازی زباله ها هستند و پس از بی 
خطرســازی آن را به شهرداری برای دفع، تحویل می دهند؛ ولی بیمارستان ها تا 
جایی که ظرفیت داشته باشند، این زباله ها را در  دستگاه اتوکلاو قرار می دهند 
و در صورتی که این دستگاه ظرفیت لازم را نداشته باشد، زباله های بیمارستانی 
همانند زباله عادی دفع خواهد شــد.وی اضافه کرد: از ســوی دیگر در برخی از 
مطب های پزشــکان زباله های بیمارســتانی تولید می شود که هیچ قانونی برای 
مجاب کردن پزشــکان برای امحاء  این نوع زباله هــا وجود ندارد.متعمدزادگان 
با انتقاد نســبت به بی خطرســازی زباله های بیمارستانی، تاکید کرد: زمانی که 
پسماندها در زمین دفن می شود، شیرابه و آلایندگی آن به آب های زیر زمینی که 
در استان های شمالی به دلیل بارندگی بالا، سطح آب های زیر زمینی بالا است، 
وارد می شوند و همین آب به مصرف خانگی و کشاورزی می رسد و چرخه انتقال 

آلودگی ایجاد خواهد شد.

اخبار کوتاه


